



■ نائل الكباريتي: الاقتصادات القائمة على الابتكار الأسهل النسبي للاقتصاد الحديث

والاستثمار والقوانين الجديدة قد حققت آثار إيجابية على الاقتصاد". وأكد الكباريتي أنّ "الاقتصادات القائمة على العلم والابتكار، إنما هي الرأسمال الأساسي لعالم الاقتصاد الحديث، ومصر ستكون دون شك مصدر القوة الحقيقية للعالم العربي، والنجاحات التي تتوالى سوف تزيد خلال الفترة المقبلة، الأمر الذي سيمثل تحولا بارزا في مصر والعالم العربي بأسره، نظرا لان مصر تستحوذ على ثالث أكبر ناتج محلي في الوطن العربي، وتعتبر من أكثر الاقتصادات العربية تنوعا، من حيث القدرات الصناعية والزراعية، والسياحية، والموارد النفطية، وتمتاز بمقوماتها الهائلة لسوق حر ينفرد بموقعه الجغرافي وارتباطه بالعديد من اتفاقيات التجارة الحرة مع دول العالم".

المصدر (البوابة نيوز، بتصرف)

أشاد رئيس غرفة تجارة الأردن، نائل الكباريتي، بالإنجازات الاقتصادية المتميزة التي حققتها مصر، والتي تركز على رؤية قيادة واعية رشيدة من استقرار ونهضة ومشاريع عملاقة للوصول بمصر إلى الموقع الذي تستحقه كنقطة استقطاب رئيسية للاستثمار العالمي.

جاء ذلك خلال الاحتفال بالمؤتمر الدولي واحتفالية مئوية الغرفة التجارية المصرية بالإسكندرية وأربعون عاما على تأسيس اتحاد غرف البحر الأبيض. وشدد على أنّ "مصر هي ركيزة الاستقرار في المنطقة العربية"، لافتا إلى أنّ "مصر وغيرها من العديد من الدول العربية تقف على عتبة مرحلة اقتصادية جديدة واسعة الأفق في ظل الواقع الاقتصادي الجديد"، لافتا إلى أنّ "مجتمع الأعمال في العالم العربي يؤمن بأن مصر بمثابة القلب النابض للاقتصاد العربي ونؤمن بمستقبلها ودورها الريادي، ولدينا ثقة كبيرة بطاقات وقدرات الشعب المصري في ظل قيادته الحكيمة"، معتبرا أنّ "تطوير بيئة الأعمال

■ Nael Al-Kabariti: Innovation-Based Economies are the Main Capital of the Modern Economy

The President of the Jordan Chamber of Commerce, Nael Al-Kabariti, praised the distinguished economic achievements made by Egypt, which are based on the vision of a conscious and rational leadership of stability, renaissance and giant projects to bring Egypt to the position it deserves as a major magnet for global investment.

This came during the celebration of the international conference and the celebration of the centenary of the Egyptian Chamber of Commerce in Alexandria and forty years since the establishment of the Federation of Mediterranean Chambers.

He stressed that "Egypt is the pillar of stability in the Arab region," pointing out that "Egypt and many other Arab countries stand on the threshold of a new, broad-minded economic phase in light of the new economic reality." Pointing out that "the business community in the Arab world believes that Egypt is the beating heart of the Arab economy and we believe in its future and its pioneering role, and we have great confidence in

the capabilities and capabilities of the Egyptian people under their wise leadership," considering that "the development of the business and investment environment and the new laws have achieved positive effects on the economy."

Kabariti stressed that "economies based on science and innovation are the basic capital of the modern economic world, and Egypt will undoubtedly be the source of the real power of the Arab world, and the successes that follow will increase during the coming period, which will represent a significant transformation in Egypt and the entire Arab world, given that Egypt possesses the third largest GDP in the Arab world, and is considered one of the most diversified Arab economies, in terms of industrial, agricultural, and tourism capabilities, and oil resources, it is characterized by its enormous potential for a free market that is unique in its geographical location and its association with many free trade agreements with countries of the world."

Source (Al-Bawaba News, Edited)

■ الشيخ خليفة آل ثاني: نمو التبادل التجاري بين مصر وقطر 50 في المئة

كشف رئيس مجلس إدارة غرفة قطر الشيخ خليفة بن جاسم آل ثاني، عن نمو حجم التبادل التجاري بين قطر ومصر بنسبة 50 في المئة عام 2021. جاء ذلك على هامش مشاركة غرفة قطر في احتفالية غرفة الإسكندرية بمناسبة مرور 100 عام على إنشائها، واحتفالية اتحاد غرف التجارة والصناعة بدول حوض البحر الأبيض المتوسط (إسكامي) الذي تأسس منذ 40 عامًا. ولفت إلى أن "هناك علاقات طيبة تجمع بين غرفتي قطر والإسكندرية، كما يوجد تعاون وثيق بين الطرفين من خلال العلاقات المتميزة بين غرفة قطر واتحاد الغرف المصرية،



المصدر (صحيفة الراية القطرية، بتصريف)

وكذلك من خلال التنسيق المشترك ضمن عضويتهم في اتحاد الغرف العربية". ونوه بدور القطاع الخاص في دفع العلاقات التجارية والاقتصادية بين البلدين إلى الأمام "حيث ساهم في تعزيز التبادل التجاري والذي حقق نموًا بنسبة 50٪ خلال العام الماضي، إذ بلغ نحو 239 مليون ريال، مقابل 159 مليون ريال في العام 2020"، مؤكداً رغبة الجانبين القطري والمصري في تعزيز التعاون التجاري والاستثماري من خلال إقامة مشاريع متبادلة ومشاركة في مختلف القطاعات الاقتصادية.

■ Sheikh Khalifa Al Thani: The Growth of Trade Exchange between Egypt and Qatar is 50 percent

The Chairman of the Qatar Chamber, Sheikh Khalifa bin Jassim Al Thani, revealed that the volume of trade exchange between Qatar and Egypt will grow by 50 percent in 2021. This came on the sidelines of Qatar Chamber's participation in the Alexandria Chamber's celebration of the 100th anniversary of its establishment, and the celebration of the Federation of Chambers of Commerce and Industry in the Mediterranean Basin (ESCami), which was established 40 years ago. He pointed out that "there are good relations between the Chambers of Qatar and Alexandria, and there is close cooperation between the two parties through the distinguished relations between the Qatar Chamber and the Federation of Egyptian

Chambers, as well as through joint coordination within their membership in the Union of Arab Chambers." He noted the role of the private sector in pushing trade and economic relations between the two countries forward, "as it contributed to the promotion of trade exchange, which achieved a growth of 50% during the past year, reaching about 239 million riyals, compared to 159 million riyals in the year 2020," he affirmed the desire of the Qatari and Egyptian sides to enhance trade and investment cooperation through the establishment of mutual and joint projects in various economic sectors.

Source (Al-Raya Qatari Newspaper, Edited)

■ أحمد الوكيل: غرفة الإسكندرية داعم أساسي للاقتصاد المصري

نوه رئيس الغرفة التجارية المصرية بالإسكندرية ورئيس اتحاد غرف البحر الأبيض المتوسط "الإسكامي"، أحمد الوكيل، إلى أن "غرفة الإسكندرية على مر تاريخها، لها مواقفها الوطنية الداعمة للاقتصاد المصري، في وقت الشدائد والأزمات حفاظاً على سلامة ودعم الاقتصاد واستقرار الأسواق والحفاظ على المستهلك والتحديث المستمر لمواكبة التطور والحفاظ على القدرة التنافسية لمنسوبيها والسعي لفتح أسواق جديدة أمام الصادرات المصرية".



المصدر (الوطن نيوز، بتصريف)

السياسات والقرارات والنظم والقوانين، كما ساهما في برامج الإنماء الاقتصادي واحتياجات الإسكندرية ومصر والبحر الأبيض من المشاريع والأنشطة الجديدة وتدفع الإنتاج ليجد طريقه ووقعه الصحيح في الأسواق العالمية. ونوه إلى أنه "نفذنا سوياً أكثر من مائة مشروع أوروبي للإسكندرية ودول البحر الأبيض من برامج معونات مختلفة تهدف إلى التنمية الاقتصادية والاجتماعية للمنطقة منذ عام 2009 وقيمة تجاوزت 300 مليون يورو"، لافتاً إلى أنه "لا بد من أن نعظم الاستفادة من إجمالي التجارة السلعية للدول الأعضاء في الإسكامي والتي تتجاوز 5.6 تريليون يورو واستثماراتها التي تصل إلى حوالي 2 تريليون يورو".

ولفت الوكيل خلال احتفالية 100 عام على إنشاء الغرفة التجارية بالإسكندرية، أنه في أكتوبر 1982، أنشأت مجموعة صغيرة من غرف التجارة وبمبادرة من غرفة تجارة برشلونة أول رابطة للقطاع الخاص والمجتمع المدني في منطقتنا المتوسطية، وهي الإسكامي، موضحاً أن غرفة الإسكندرية والإسكامي يتشاركان في وضع

■ Ahmed Al-Wakeel: The Alexandria Chamber is an Essential Supporter of the Egyptian Economy

The President of the Egyptian Chamber of Commerce in Alexandria and the President of the Federation of Mediterranean Chambers "Escami", Ahmed Al-Wakeel, pointed out that "the Alexandria Chamber, throughout its history, has had its national positions in support of the Egyptian economy, at a time of adversity and crises, in order to preserve the integrity and support of the economy, market stability, consumer preservation, and continuous modernization to keep pace with development, maintain the competitiveness of its members and strive to open new markets for Egyptian exports."

During the celebration of 100 years since the establishment of the Chamber of Commerce in Alexandria, the agent pointed out that in October 1982, a small group of chambers of commerce, on the initiative of the Barcelona Chamber of Commerce, established the first association of the private sector and civil society in our Mediterranean region, which is the Escami, he

explained that the Alexandria Chamber and the Escami jointly develop policies, decisions, regulations and laws, and have also contributed to economic development programs and the needs of Alexandria, Egypt and the Mediterranean in terms of new projects and activities, and push production to find its right way and impact in global markets.

He noted that "we have implemented together more than a hundred European projects for Alexandria and the Mediterranean countries, from various aid programs aimed at the economic and social development of the region since 2009, with a value of more than 300 million euros." Pointing out that "we must maximize the benefit from the total merchandise trade of ESCAMI member states, which exceeds 5.6 trillion euros, and their investments amounting to about 2 trillion euros."

Source (Al-Watan News, Edited)



■ البلدان العربية ضمن قائمة أسرع اقتصادات العالم نهاراً في 2022

8.7 في المئة و7.6 في المئة للعام الجاري. وفي المرتبة العاشرة، حلت مصر مع معدل نمو في الناتج المحلي الإجمالي بلغ 6.6 في المئة، لتسيطر بذلك الدول العربية على 4 مراكز ضمن أسرع 10 اقتصادات نمواً في العالم، وفقاً لبيانات صندوق النقد الدولي.

فيما صححت الهند مسارها، حيث لا يزال نمو الناتج المحلي الإجمالي الهندي يعمل بشكل جيد على المستوى العالمي، ومن المتوقع أن تتفوق الهند على اليابان باعتبارها ثاني أكبر اقتصاد في آسيا بحلول عام 2030.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

سيطرت الدول العربية على نحو نصف قائمة اقتصادات العالم الأسرع نمواً خلال عام 2022، على الرغم من الصعوبات التي واجهت العديد من البلدان خلال العام الجاري، والظروف الاقتصادية غير المواتية، إلا أن أسعار النفط كانت داعماً لثلاث دول عربية للتواجد ضمن القائمة.

وجاء في صدارة أسرع اقتصادات العالم نمواً، غويانا، والتي تسارع ناتجها المحلي الإجمالي بنسبة 57.6 في المئة خلال 2022. وكان العراق أسرع الدول العربية نمواً، إذ تسارع الناتج المحلي الإجمالي بنسبة 9.3 في المئة، وفي المرتبة الثانية عالمياً خلال 2022، تلتها الكويت والسعودية في المركزين الرابع والخامس عالمياً، بمعدل نمو

■ Arab Countries Among the World's Fastest Growing Economies in 2022

The Arab countries dominated about half of the list of the world's fastest-growing economies during 2022, despite the difficulties that many countries faced during the current year, and the unfavorable economic conditions, but oil prices were supportive of three Arab countries to be on the list.

The world's fastest-growing economy was Guyana, whose GDP accelerated by 57.6 percent during 2022. Iraq was the fastest-growing Arab country, as the gross domestic product accelerated by 9.3 percent, and ranked second globally during 2022, followed by Kuwait and Saudi Arabia in fourth and fifth places

globally, with a growth rate of 8.7 percent and 7.6 percent for the current year. And in tenth place, Egypt ranked with a growth rate of 6.6 percent in the gross domestic product, thus controlling the Arab countries in 4 positions among the 10 fastest-growing economies in the world, according to the data of the International Monetary Fund. India has corrected its course, as India's GDP growth continues to do well globally, and India is expected to overtake Japan as the second-largest economy in Asia by 2030.

Source (Al-Arabiya.net website, Edited)